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Vážení občané, 

jménem Sdružení nezávislých kandidátů NK 2022 PRO-
SKOVICE a jménem svým bych Vám chtěla poděkovat 
za projevenou důvěru, kterou jste nám vyjádřili v letoš-
ních podzimních volbách. Příští čtyři roky budou pro 
nové členy zastupitelstva výzvou k naplnění cílů, kte-
ré si sdružení vytýčilo. Pevně věřím, že se nám je spo-
lu s vámi povede naplnit.  

S novým příchodem na úřad jsem prostřednictvím ta-
jemnice úřadu městského obvodu převzala projektové 
dokumentace a studie k většině akcím, které byly započaty 
v minulých obdobích, stav peněžních prostředků na bankovních 

účtech, pokladní hotovosti a byla jsem seznámena s kulturní-
mi akcemi pořádanými městským obvodem. Postupy a naklá-

dání s novými informacemi týkající se chodu a provo-
zu městského obvodu zachycujeme a budeme je nadále 

postupně s ohledem na časovou a fi nanční nároč-
nost zpracovávat. 

Přeji Vám krásné prožití vánočních svátků 
s nejbližšími, ať štěstí, láska a zdraví naplní Váš 

dům.

Hezký nový rok 2023.
Táňa Paličková, 

starostka 

Urgentní telefonní číslo městské policie 156 (funguje nepřetržitě)
Lze také volat IVC Ostrava-Jih tel. č. 950 734 156 (funguje nepřetržitě)
Volejte v případě zjištění protiprávního jednání, pohybu podezřelých osob, apod.
Místně příslušné pracoviště Městské policie Ostrava:
IVC Ostrava-Jih, ul. Kaminského 636/12 Ostrava-Nová Bělá
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Děkujeme za pochopení a přejeme všem 
pohodové prožití vánočního času a hodně 
zdraví a spokojenosti do nového roku.

za pracovníky ÚMOb Proskovice 
Jitka Blažková, tajemnice 

Omezení provozu úřadu v závěru roku

pátek 23. 12. 2022 úřad uzavřen

úterý 27. 12. a středa 28. 12. 2022 běžný provoz

čtvrtek 29. 12. 2022 (8:00 – 14:00)
a pátek 30. 12. 2022 (8:00 – 12:00) 

provoz omezen pouze 
na vydávání voličských průkazů

Foto: L. Janečka
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Z usnesení Zastupitelstva a Rady městského obvodu Proskovice

Zastupitelstvo na svém zasedání mimo jiné:

• schválilo zprávu o hospodaření městského obvodu Proskovi-
ce za 1. pololetí 2022

• schválilo odpis pohledávky z účetní evidence

• rozhodlo o koupi části pozemku par. č. 267/1, ostatní plocha, 
ostatní komunikace o výměře 55 m2, k. ú. Proskovice

• vzalo na vědomí stanovisko k žádosti o změnu územního 
plánu – pozemek par. č. 838 lesní pozemek, k. ú. Proskovice

• stanovilo počet členů rady městského obvodu

• stanovilo a určilo počet dlouhodobě uvolněných členů 
zastupitelstva městského obvodu

• zvolilo starostku městského obvodu

• zvolilo místostarostku a další členy rady městského obvodu

• zřídilo fi nanční a kontrolní výbor zastupitelstva městského 
obvodu a jmenovalo jeho členy

V pátek 13. ledna 2023 od 14:00 do 22:00 hodin 
a v sobotu 14. ledna 2023 od 8:00 do 14:00 hodin se 
uskuteční volba prezidenta republiky. 

Případné druhé kolo by se pak uskutečnilo 
27. a 28. ledna 2023. V tyto dny bude v Proskovicích jako 
obvykle otevřena volební místnost v prvním patře budovy úřa-
du na ul. Světlovská 2/82.

V případě zájmu nemohoucích občanů volit mimo vo-
lební místnost je toto nutno nahlásit předem na úřadě nebo 
nejpozději v pátek 13. 1. 2023 přímo ve volební místnosti čle-
nům volební komise. Členové volební komise pak navštíví tyto 
občany s přenosnou volební schránkou v sobotu dopoledne.

Voličské průkazy můžeme na úřadě vydávat nejdříve 

od čtvrtka 29. 12. 2022. O vydání voličského průkazu může 
volič osobně požádat do 11. ledna 2023 do 16:00 hodin 
na úřadě, kde si jej zároveň i převezme. Formulář žádosti je 
k dispozici na našem webu.

V případě domluvy ohledně vydání voličského průkazu 
můžete volat na tel. č. 599 424 302 nebo 732 300 848 
V. Adámkové. 

Náležitosti ohledně voličských průkazů v rámci těchto voleb 
upravuje § 33 zákona č. 275/2012 Sb., o volbě prezidenta re-
publiky a o změně některých zákonů. Podrobnější informace 
jsou také na webových stránkách Ministerstva vnitra (http://
www.mvcr.cz/volby). 

Věra Adámková

Informace k volbě prezidentaInformace k volbě prezidenta

Rada na svých schůzích mimo jiné:

• rozhodla o zadání veřejné zakázky malého rozsahu na opravu 
podemleté místní komunikace – ul. U Zvonice, par. č. 133/2, 
k. ú. Proskovice

• schválila harmonogram prací pro sestavování návrhu rozpočtu 
MOb Proskovice na rok 2023 a návrhu střednědobého výhledu 
na léta 2024–2026, včetně návrhu rozpočtu pro příspěvkovou 
organizací ZŠ a MŠ Ostrava-Proskovice, Staroveská 62  

• schválila metodiku pro sestavování návrhu rozpočtu městské-
ho obvodu Proskovice na rok 2023 podle metodiky statutární-
ho města Ostravy  

• vzala na vědomí oznámení ředitelky příspěvkové organizace 
ZŠ a MŠ Ostrava-Proskovice, Staroveská 62 o schválení dota-
ce č. 22-002/00006-49-1, v rámci výzvy z Operačního progra-
mu Jan Ámos Komenský (Šablony OP JAK), název projektu 
dle MS2021+ „Škola s přírodou, rodinou a tradicí I“

• přijala Výroční zprávu o činnosti Základní školy a Mateřské 
školy Ostrava-Proskovice, Staroveská 62, příspěvková organi-
zace za školní rok 2021/2022

• rozhodla o uzavření Dohody o narovnání se zhotovitelem stav-
by „Revitalizace Mlýnského náhonu Proskovice“

• schválila Plán zimní údržby pro rok 2022 až 2023

• rozhodla o zadání veřejné zakázky malého rozsahu na prová-
dění zimní údržby v městském obvodu Proskovice – odstra-
ňování sněhu z místních komunikací včetně posypu inertním 
materiálem

• souhlasila s umístěním sídla právnické osoby pro SDH Pros-
kovice

• vzala na vědomí výsledky hospodaření příspěvkové organiza-
ce ZŠ a MŠ Ostrava-Proskovice k datu 30. 9. 2022

• rozhodla o zřízení komise školské a kulturní Rady městského 
obvodu Proskovice a jmenovala její členy

• rozhodla o zřízení komise stavební a rozvoj obce Rady měst-
ského obvodu Proskovice a jmenovala její členy

• rozhodla o zřízení dopravní komise Rady městského obvodu 
Proskovice a jmenovala její členy

• vzala na vědomí projektovou dokumentaci stavby “Revitaliza-
ce Ondřejnice, km 0,000-2,500, stavba č.4694“

• rozhodla o udělení souhlasu s přijetím fi nančního daru a s uza-
vřením darovacích smluv

• souhlasila s přerušením provozu mateřské školy a školní dru-
žiny v období od 23. 12. 2022 do 1. 1. 2023

• rozhodla o uzavření smlouvy nepojmenované v souvislosti 
s konáním vánočního koncertu Komorního souboru v Prosko-
vicích

• rozhodla o ukončení nájmu parkovacího místa

• souhlasí se stavbou „Přístavba a stavební úpravy podkroví RD, 
Staroveská 376/60a, Ostrava-Proskovice, 724 00“

Jitka Blažková
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Nové vedení obvodu

JMÉNO FUNKCE V ZASTUPITELSTVU
POČET HLASŮ 

ZÍSKANÝCH 
VE VOLBÁCH

KANDIDOVAL(A) ZA

Táňa PALIČKOVÁ starostka 392 NK 2022 PROSKOVICE

Mgr. Kateřina FULNEČKOVÁ místostarostka 401 NK 2022 PROSKOVICE

Ing. Tomáš PALIČKA radní 382 NK 2022 PROSKOVICE

Jan ŽÁK radní 362 NK 2022 PROSKOVICE

Ing. Renata SKUPNÍKOVÁ radní 333 NK 2022 PROSKOVICE

Zdeněk KVITA předseda fi nančního výboru 320 NK 2022 PROSKOVICE

Tomáš RUSEK člen kontrolního výboru 319 NK 2022 PROSKOVICE

Martin ADAMOVIČ člen fi nančního výboru 302 NK 2022 PROSKOVICE

Libor FIGALLA   301 NK 2022 PROSKOVICE

Tomáš KŘŮMAL předseda kontrolního výboru 294 NK 2022 PROSKOVICE

Ing. Zdeněk DVORSKÝ  člen fi nančního výboru 230 SNK Proskovice

Bc. Pavel ADÁMEK   176 SNK Proskovice

Regina ŠERÁ  člen kontrolního výboru 171 SNK Proskovice

Marek KUNZ   165 SNK Proskovice

Zdeňka FILIPOVSKÁ   66 ČSSD

Dne 19. října 2022 se konalo první ustavující zasedání zastupitelstva našeho obvodu, 
na kterém bylo zvoleno nové vedení na volební období 2022–2026. 

Termíny naplánovaných veřejných zasedání zastupitelstva v příštím roce:
 15. března 2023

 14. června 2023

 13. září 2023

 13. prosince 2023

Zastupitelstvo zasedá v případě potřeby i mimo tyto termíny. 
Pozvánky jsou vždy zveřejněny na úřední desce (elektronicky 
na webu i papírově na vývěsce).
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Sociální problematiku našich občanů mají na starosti sociální pracovnice z Úřadu městského obvodu Ostrava-Jih. 

Od ledna 2023 budou k dispozici zde na úřadě v Proskovicích vždy poslední středu v měsíci, a to od 14:00 do 16:00 hodin. 

V případě potřeby je můžete kontaktovat i na jejich pracovišti v Ostravě-Hrabůvce. 

Sociální info

Označení akce Termín konání Pořadatel Místo konání

HASIČSKÝ PLES   4. 2. 2023 SDH sokolovna

SOKOLSKÝ PLES 18. 2. 2023 T. J.  Sokol sokolovna

JUBILANTI + FESTIVAL POODŘÍ F.  L. duben MOb + FPFL sál U Psoty

PÁLENÍ ČARODĚJNIC a STAVĚNÍ MÁJE konec dubna SDH hasičárna a okolí

SVOBODNÍ vs.  ŽENATÍ květen MOb + fotbalisti fotbalové hřiště

POUŤ SV.  FLORIÁNA   7. 5. 2023 farnost
kostel sv.  Floriána 
- pouze mše sv. 

VYMĚŇ KYTKU květen T. J.  Sokol u sokolovny

KÁCENÍ MÁJE   2. 6. 2023 SDH hasičárna a okolí

SVATOJÁNSKÉ SLAVNOSTI 24. 6. 2023 MOb hasičárna a okolí

MEMORIÁL PEPY PAZDERNY srpen MOb + fotbalisti fotbalové hřiště

TFA a DEN S HASIČI 26. 8. 2023 SDH hasičárna a okolí

HASIČSKÉ ZÁVODY 27. 8. 2023 SDH hasičárna a okolí

LETNÍ KINO   9. 9. 2023 T. J.  Sokol u sokolovny

GULÁŠFEST 16. 9. 2023 T. J.  Sokol + SDH hasičárna a okolí

SVATOVÁCLAVSKÝ KONCERT 28. 9. 2023 MOb kostel sv.  Floriána

BĚH REPUBLIKY 28. 10. 2023 T. J.  Sokol sokolovna a okolí

VÁNOČNÍ JARMARK + ROZSVÍCENÍ 
STROMU

  1. 12. 2023 MOb
jarmark v sále U Psoty,      
rozsvícení stromu před 
úřadem

DIVADLO 1. JDS prosinec - duben T. J. Sokol sokolovna

DIVADLO NAD STRUHOU leden - duben SDH sál U Psoty

VÁNOČNÍ KONCERT asi 26. 12. 2023 MOb kostel sv.  Floriána

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
dle počtu dětí, většinou 

duben a říjen
MOb úřad - zasedací místnost

Přehled plánovaných akcí v Proskovicích v roce 2023

Změny vyhrazeny.
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V roce 2023 bude spuštěn centrální registr psů, který nahradí 
evidenci psů vedenou do konce roku 2022 městem. 

Centrální registr psů bude provozovat Komora veteri-
nárních lékařů, která v současné době na základě pověření ve-
terinárním zákonem spravuje databázi pasů pro psy. 

Připomínáme, že od 1. ledna 2020 je povinné očkování psa proti 
vzteklině platné pouze v případě, že je pes označený mikročipem. 

Údaje do Centrální evidence psů budou zavádět vete-
rinární lékaři nejpozději do 7 pracovních 
dnů ode dne, kdy byl pes označen elektro-
nickým čipem. V Centrální evidenci psů budou 
zaznamenány tyto údaje: číslo čipu nebo tetová-
ní, pohlaví psa, číslo pasu z evidence pasů vede-
né Komorou veterinárních lékařů, jméno, příjme-

ní a adresa trvalého bydliště majitele psa, údaje o podstoupených 
očkováních proti vzteklině společně s daty, kdy k nim došlo. 

Nově narození psi musí být označeni čipem nejpozději 
do tří měsíců věku. Majitelé starších psů již označených 
čipem budou muset svého psa nechat zapsat do Centrál-
ní evidence při jeho nejbližším očkování a přeočkování 
proti vzteklině.

Zdroj: dopis Magistrátu města Ostravy, 
odboru ochrany životního prostředí

Poplatky za psy a povinnost přihlášení 
se k poplatku zůstávají stejné 

Roční poplatek za jednoho (první-
ho) psa chovaného u rodinného domu 
je 150 Kč. Každý další pes téhož maji-
tele je zpoplatněn částkou 500 Kč.

Roční poplatek za jednoho psa cho-
vaného v bytovém domě (obecním 
bytě) je 1.200 Kč.

Majitel přihlášeného psa (po-
platník) provádí úhradu poplatku bez 

vyzvání každoročně do 31. března na účet městského obvo-
du číslo: 19-1649325349/0800, variabilní symbol: 1341 (do 
zprávy uvést jméno poplatníka) nebo v hotovosti na úřadě.

Nového psa je třeba přihlásit k místnímu poplatku a poté 
vyměřený poplatek uhradit. 

Poplatky za psy spravuje a vyměřuje úsek vnitřních věcí, tel. 
599 424 302, e-mail: vera.adamkova@proskovice.ostra-
va.cz

 Věra Adámková

Informace o centrální evidenci psů 

Venku se mlha snáší, vítr rozfoukává 
poslední spadané listí, tma dopadá rych-
leji, než bychom si přáli. Ani se tomu ne-
chce věřit, že rok se opět začíná uzaví-
rat a nás všechny čekají vysněné vánoční 
svátky. Svátky plné naděje, víry, očekává-
ní, pozastavení a setkávání.

V páteční podvečer 25. listopadu jsme 
společně prožili první adventní setkání. 
Sváteční atmosféru dokreslovaly tóny ko-
led, vzduch provoněl vánoční punč a díky 
pomoci všech přítomných dětí jsme spo-
lečně rozsvítili vánoční stromeček. Mož-
ná jsme i na chvíli dokázali zastavit čas. 
Našli jsme prostor společně se sejít, po-
povídat si a s dětmi se těšit ze stromečku 
plného sněhových vloček. A právě dětem 
ze školní družiny patří velké díky za to, že 
nejen pro sebe, ale i pro nás dospělé vyro-
bily nádherné sněhové ozdoby.

Přeji všem dětem, ať jsou u stromeč-
ku s mámou, tátou a těmi nejbližšími a ať 
pod stromečkem najdou to, co toužebně 
očekávají. A všem dospělým přeji, aby po 
celý rok v sobě udržovali plamínky všech 
adventních svící, plamínek pokoje, víry, 
lásky a naděje.

Kateřina Fulnečková

Vánoční 

setkání

Foto: S. Hýžová
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Začátkem října jsme přivítali další nové občánky. 

Vítání občánků

V letošním roce ženy našeho kreativního klubu nevyráběly 
žádné dárkové předměty, přáníčka a jiné věci, které nám děla-
ly vždy radost. Bohužel keramická dílna v mateřské škole, kde 
jsme se doposud scházely, byla v rekonstrukci. Zato jsme si užily 
výletů po zámcích a muzeích. 

Navštívily jsme nádherný zámek ve 
Fryštátu u Karviné, Frýdecký zámek, 
muzeum v Příboru, s výrobky oděvů 
a předměty denní potřeby vyráběné 
z přírodnin, prohlédly si dřevěné so-
chy v Ostravici.

Velmi pěkný byl i podzimní jed-
nodenní výlet do Znojma spojený 
s návštěvou vinných sklepů a ochut-
návkou vín. Také jsme prošly znoj-
emským podzemím. Exkurze do Mar-
lenky v Lískovci už byla jen o sladké 
svačince a nákupech jejich nových 
a výborných výrobků. Bez ořechové Marlenky se odejít nedalo. 
Pak už jen oběd a spravit si chuť pivem. 

Výlet do Valašského Meziříčí byl pro nás opravdovým svát-
kem. Krajkářský a řemeslný trh, připravovaný po dvou letech, 
byl pro nás velmi inspirující. 

Během roku jsme měly různá setkání, jako bylo MDŽ, škva-
ření vaječiny, opékání párků nebo jen malá procházka po oko-
lí spojená s prohlídkou nové proskovické hasičárny.

Napekly a prodávaly jsme koláče na obecní slavnosti, stavě-
ní máje i na fotbalovém turnaji. Ivan-
ka Kuncová nás pozvala na kurz vý-
roby sýrů a korbačíků.  Moc jsme si 
pochutnaly. Proběhl také vánoční 
jarmark, na který jsme byly vždy peč-
livě připraveny. Snad to bylo i letos 
ke spokojenosti všech. Napečené ko-
láčky, věnečky, frgály byly samozřej-
mostí. Balíčky se zdobenými perníč-
ky pro děti ZŠ a MŠ jsou k Mikuláši 
připraveny jako každý rok. Letos se 
k nám do našeho kreativního klubu 
přihlásilo pět mladších žen, které jis-
tě budou v našem kolektivu posilou. 

Ženy s kreativními nápady jsou mezi námi vždy vítány. Snad se 
i pro náš klub najde místo v obci, kde se budeme moci scházet 
a s výrobky dělat radost sobě i ostatním.

Věra Slívová

Aktivity kreativního klubu
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Milí čtenáři a přátelé knihovny,

v letošním roce jsme díky dotaci městského obvodu Ostrava-Pro-
skovice zakoupili do fondu naší knihovny 26 nových knih. Vybra-
li jsme tituly, které jste sami poptávali, i takové, u kterých před-
pokládáme čtenářský úspěch. Těšit se můžete na české autory 
Michaelu Klevisovou, René Melichara či Janu Benkovou. Ze za-
hraničních titulů je pro Vás připravena například osmidílná sé-
rie Romantické útěky od Julie Caplinové, třídílný román Paní ze 
severu od Coriny Bomannové a několik knih od Jenny Colgano-
vé – Kavárnička na pobřeží, Léto s vůní čerstvého chleba, Neko-
nečná pláž…

Blíží se Vánoce a s nimi i to hezké období, kdy můžeme ušetřit 
více volného času nejen pro své blízké, ale i pro sebe, a věnovat jej 
knihám. Také rodičům a jejich dětem se jistě budou líbit klidné 
chvíle při čtení nebo prohlížení obrázků. Krásných knih pro nej-
menší máme v knihovně dost, přijďte si vybrat.

Pokud ještě nemáte všechny dárky pod stromeček a uvažuje-
te o koupi knížek, rádi vám v naší knihovně s výběrem poradí-
me a vhodné tituly doporučíme, v rámci aktivity Nápověda od 
Ježíška. Dětem i dospělým může udělat radost i dárková poukáz-
ka na registrační poplatek do knihovny v hodnotě 50 Kč pro děti 
a 200 Kč pro dospělé. Připomínáme, že legitimace platí ve všech 
29 knihovnách v síti Knihovny města Ostravy.

V průběhu měsíce prosince si můžete v knihovně v tvůrčí díl-
ně různými technikami vyrobit jmenovky na dárky a zúčastnit se 
soutěže o ceny ve znalosti vánočních zvyků a tradic. Také uvítáme 
a vystavíme Váš oblíbený nebo rodinný recept na cukroví a dal-
ší dobroty.

Mezi vánočními svátky, ve středu 28. prosince, bude knihovna 
otevřena jako obvykle.

Přejeme Vám krásné prožití svátečních dnů a těšíme se na shle-
dání v knihovně.

Julie Krajcová
knihovnice

Zprávy z místní knihovny

Jako každý rok připravuje Proskovické divadlo Nad Struhou 
(ve spolupráci s SDH Proskovice) na tuto sezonu další diva-
delní hru. Tentokrát půjde o známou napínavou detektivní ko-
medii britského dramatika Normana Robbinse Hrobka s vy-
hlídkou, při které se budete smát i bát.

Děj se odehrává v prostředí pro detektivní příběh jako stvo-
řeném: typicky anglický, staromilsky ponurý dům se spletí taj-
ných chodeb, za okny se ve všudypřítomné mlze utápí zpustlá 
zahrada. Vše dokonale izolováno od vnějšího světa. Starý pan 
Tomb zemřel a zanechal po sobě 7 miliónů liber. 

Podle závěti mají být 3 milióny rozděleny mezi jeho šest dětí, 
právního zástupce, hospodyni a ošetřovatelku. Zbytek odkázal 
jakési spisovatelce slečně Ashové. Rodinka Tombových je vel-

mi svérázná (od travičky Dory se sbírkou mrtvol na zahradě až 
po „vlkodlaka“ ve sklepě) a jeden na druhého nevraží. Vidina 
dědictví vztahy ještě vyhrocuje, každou chvíli je někdo z po-
zůstalých zavražděn. Na konci celé šarády zůstávají naživu dvě 
relativně nevinné osoby, jenže… 

Ale na to se musíte přijít podívat na jedno z našich předsta-
vení. V hlavních rolích uvidíte Martina Kowalika, Davida Lyč-
ku, Zdeňku Filipovskou, Dominiku Najvert a další.

Premiéra se plánuje na konec ledna a do začátku dubnu by-
chom chtěli odehrát přibližně dvanáct představení. Vše v sále 
hostince U Psoty. 

Těšíme se na vás.
Tomáš Matlenga

Proskovické divadlo Nad Struhou zve
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Ano, chceme! Odpoví snad každý Pros-
kovják, kterého byste se zeptali.

Kdo to ale zajistí?  V obci už máme přes 
dva roky našeho stálého pracovníka tech-
nických služeb, Davida Lyčku, který se 
stará o celkovou údržbu obce. Na jedno-
ho je to ale práce nad hlavu. A tak nově 
zvolená rada a zastupitelé přijali k Davi-
dovi od prosince 2022 ještě jednoho pra-
covníka. Ve dvou se to lépe táhne a hned 
půjde všechno dvakrát rychleji. Navíc jim 
tradičně pomáhají naši ostřílení odborní-
ci na práce všeho druhu p. Kovalčík, Ja-
řabáč, Kozar a Lyčka s paní Lyčkovou. 
Pokud byste někdo měli zájem se k nim 
brigádně přidat formou občasné práce 
a přivýdělku, obecní úřad to jistě uvítá. 

Tito všichni však ani náhodou nezvlád-
nou obstarat v obci všechno, co je potřeba. 
Obec musí dále zajišťovat i externí fi rmy 
na údržbu zeleně – kosení a odvoz trávy, 
případně kácení a nebezpečný ořez stro-
mů a zimní údržbu. A to není levné. Pla-
tíme za to z rozpočtu obce statisíce korun 
ročně. Jistě jste si všimli, že trávu na obec-
ních pozemcích kosí fi rma dvakrát, na ně-
kterých plochách třikrát ročně.  To ale ne-
stačí, tráva roste rychle. Kosí tedy i David. 
A k tomu, abychom naše okolí měli ještě 
hezčí, můžeme přispět i my všichni.  Mno-
zí to děláme. Staráme se nejen o své zahra-
dy a domy, ale pravidelně sečeme obecní 
plochy a příkopy v těsné blízkosti našich 
pozemků a plotů tak, aby byly plochy pěk-
né a udržované. Hodně to tváři obce po-

máhá. Děkuji za to všem, kdo přispívají 
k pěknému vzhledu naší dědiny.

Obecní úřad nám zajistil u fi rmy OZO 
Ostrava kontejner na bioodpad, kam mů-
žeme vozit pokosenou trávu, listí a drob-
ný bioodpad. Myslím si, že příští rok se 
i upraví otevírací doba přístupu ke kontej-
neru. Máme několik míst na shromažďo-
vání tříděného odpadu. Několikrát ročně 
máme přistaveny kontejnery na objemný 

komunální odpad. Navíc nám OZO štěp-
kuje větve, které se shromažďují za sení-
kem. Kdo chce, může si pak odvézt z větví 
zpracovanou štěpku. To všechno zdarma! 
To přece vůbec není špatné.

Proč to ale někteří z nás kazí? Proč ně-
kdo do kontejneru na drobný bioodpad 
vyhazuje věci, které tam vůbec nepatří 
(komunální odpad, větve, koberce, televi-
ze) a velmi tím komplikujeme život Davi-
dovi, který to pak pracně uklízí, aby nám 
OZO kontejnery nezrušilo?  Proč vysypá-
váme shnilá jablka, stavební suť a všeliký 
jiný odpad za seník ke větvím? Proč vysy-
páváme do kontejnerů na tříděný odpad 
věci, které tam nepatří? A když je kontej-
ner plný, proč to někdo vysype vedle? Co 
se s tím asi stane? Podívejte se na přilože-
né foto. OZO to neuklidí. Opět přidáváte 
práci Davidovi a ostatním našim pracov-
níkům, kteří by mohl dělat mnoho jiné po-
třebné práce, namísto toho uklízejí po nás. 

Proto všechny vyzývám a prosím, ne-
dělejme to. A pokud někoho uvidíte, že se 
takto k našemu okolí chová, upozorněte 
jej. Nebo i na něj. Mysleme na to, v čem 
všichni společně žijeme a v čem chce-
me žít. Vždy je ale potřeba začít nejprve 
u sebe. 

Pevně věřím, že doba černých skládek 
je už dávno za námi. 

Nebuďme lhostejní ke svému okolí.
 pepa

Chceme pěkné Proskovice? 
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Odpadová společnost OZO Ostrava 
vytvořila aplikaci pro mobilní telefo-
ny, která Ostravanům pomáhá rychle 
se dostat k informacím o odpadovém 
hospodářství ve městě.  

Nová aplikace je k stažení pouze na 
webu ozoostrava.cz. 

Aplikace, která Ostravanům 
poradí, jak na odpady

Nová aplikace 

Minule jsem psal článek „Proč jsem 
fanda covidu“. To víte, že ten nadpis byla 
nadsázka a samozřejmě je mi líto lidí, kte-
ří se trápí a umírají, ale jak se má příroda 
a divoká zvířata bránit, když my nejsme 
schopni pochopit, že děláme něco špat-
ně. A tak to zkouší extrémním počasím, 
viry a varuje nás. Vždyť za posledních pa-
desát let vymizely ze světa dvě třetiny vol-
ně žijících živočišných druhů. Co myslí-
te, že bude za dalších padesát let? Kromě 
toho vědci varují, že oteplení o 2-3 stupně 
bude mít tragické následky pro život na 
zemi. A co dělá člověk? Od rána do večera 
není schopen už vytvořit nic bez pohon-
ných hmot a elektrické energie a praktic-
ky stále zanechává uhlíkovou stopu. Kolik 
vodních toků bylo za posledních pár let 
vytráveno a mikroplasty už jsou obsaženy 
ve všem. Díky globalizaci a dopravě všeho 
a všude, konzumu a prosperitě jsme pře-
stali být součástí přírody, odstřihli jsme 
pupeční šňůru, kterou jsme byli věky spo-
jeni a vydali se cestou do tmy a budeme 
těžce platit, Co je svět světem nikdy se tak 
člověk nechoval. 

Politici chtějí zastavit globální oteplová-
ní, ale přitom každá vláda slibuje hospo-
dářský růst, ale čím bohatší a nenasytněj-
ší stát tím větší uhlíková stopa, tak jdeme 
do slepé uličky. Lidé byli spjati s ornou 
půdou to byl základ přežití, ale dnes slou-
ží hlavně k dotačním a fi nančním speku-
lacím. Oslabené rostliny suchem budou 
potřebovat čím dál víc umělých hnojiv, 
ale čím vice hnojiv, tím víc oxidu dusné-
ho, který se uvolňuje z hnojiv po aplikaci 
a je 300 x horší pro ovzduší než oxid uh-
ličitý, a to nemluvím o vodě, která je tím 
zasažena. Díky technologiím jsme závis-
lí na elektrické energii a vzácných kovech 
bez kterých nefungují ani mobily ani po-
čítače, takže se honba za přírodními zdro-
ji nezastaví a povede jen ke konfl iktům. 
Manželka mi říká, že nad tím pořád uva-
žuješ, ale jak nemám uvažovat, když vi-
dím z okna, jak mi doslova před očima 
uschnul kopec Ondřejník, v okolí usycha-
jí skoro všechny jasany a za 10 let co jsem 
na horách, nebyla zima s pořádným sně-
hem. Jsem denně v kopcích a vidím jak 
se tratí voda z horských potoků a tráva se 
suší už jen jednou za rok. Včely bez che-
mického léčení umírají, stromy bez che-
mických postřiků nerodí a půda nedá 
úrodu, je to normální svět? 

Když se podívám na řeku Ondřejnici, je 
tam poloviční průtok než před 50 léty, tak 
co myslíte, že bude za padesát let. Ono by 
stačilo žít jen z regionálních potravin, a už 
to by byla pomoc a omezila by se doprava, 
ale kdo z politiků by to navrhl, končí po 
volbách, lidé už se pohodlí a komfortu ne-

vzdají. A aby toho nebylo málo, tak v době 
klimatických změn svět válčí. Hoří rafi né-
rie, uniká plyn, vraždí se a je nenávratně 
ničeno životní prostředí. V Černém moři 
umírají delfíni díky válce po tisících a co 
špatného udělali, vždyť mají víc rozumu 
než lidé, kteří se navíc začali strašit ja-
derným arsenálem. Myslíte, že si lidstvo 
zaslouží tak krásnou zem? Homo sapi-
ens je na světě asi 200 tisíc let, ale za ce-
lou dobu své existence nenadělal takovou 
pohromu jak za poslední léta. A historie 
se opakuje, jeden šílenec po čase vystří-
dá druhého, zblbne lidi a hrůza v podobě 
války je na světě. Lidé ať volí, koho chtě-
jí, ale jestli jimi volený člověk po zvolení 
lže, krade, podvádí, vraždí nebo obhajuje 
vrahy a oni ho příště zvolí znovu bez ohle-
du na to, jaký je člověk a co spáchal, ale 
jen proto, že jim trochu přilepšil, tak tvoří 
zlo. Stejní lidé zvolili Hitlera, Putina a po-
dobné, taky o nich věděli, že lžou, kradou 
a vraždí, ale stejně je volili, a to jen proto, 
že jim přilepšili, však bez ohledu na bu-
doucnost ta končí stejně špatně. Jak říkal 
Churchill „Demokracie není bezchybná, 
ale nikdo nic lepšího nevymyslel“. Tak si 
jí važme. Přes 20 let mi naší vrcholní po-
litici žrali nervy svou neschopností vycítit 
z Putina zlo, až bylo pozdě, a zas mně bu-
dou žrát nervy svou neschopností pocho-
pit, že oteplování země je tragédie, kte-
rá sebou přinese neřízenou migraci, boj 
o vodu a potraviny, ale zase bude poz-
dě. Za všechno si můžeme sami, vyměni-
li jsme zdravý rozum a poctivou práci za 
technologie, konzum a pohodlí.

Víte že...

• v mé oblíbené komunitě Amišů, kteří 
už od 17. století žijí stejně bez el. en-
ergie a moderních vymožeností, jen 
zemědělstvím a řemesly, nebyla ani 
v jednom případě z 250000 lidí diag-
nostikována rakovina, nemívají vysoký 
tlak, cukrovku ani jiné moderní nemo-
ci? V pohodě se dožívají o 10 let víc než 
průměrní Američané a každá rodina 
má 5-8 dětí. Sport a kulturu si utvoří 
sami. A co mně baví nejvíc, že nežádají 
od státu ani důchody ani sociální pod-
poru. Příroda ví přesně, kdo zaslouží 
pomoc a koho nakopat do zadku.

• v Praze za rok proteče kanalizací do 
řeky 5 tun léků jen na cukrovku?

• ve Stráži pod Ralskem je po těžbě uranu 
v podzemí laguna kyseliny sírové o ve-
likosti Slapské přehrady? 

Co bude za dalších 50 let?
 Pavel Matěj

Co bude za padesát let?

Kontakt na inzerci: 

tel.: 599 424 302
e-mail: vera.adamkova@

proskovice.ostrava.cz

Uzávěrka jarního vydání 
Proskovického Floriána

je 28. února 2023
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Tak jsem viděl v televizi Putina, kte-
rak tvrdil, že ukrajinský národ patří histo-
ricky k Rusku. Ten chlap nedával ve ško-
le pozor a lže ve všem. Smutné je, že mně 
o tom už více lidí přesvědčovalo a věří 
tomu, ale pravda je zjednodušeně asi ta-
ková:

Kyjevská Rus byla ve své době největší 
státní útvar v Evropě a už v 9.–10. stole-
tí začínalo do Kyjeva pronikat křesťanství. 
To Moskevská Rus vznikala asi o 400 let 
později, byla až do 14 stol. pod nadvládou 
mongolské Zlaté hordy a jako první car je 
uváděn v 16. stol. I. Hrozný. Tou dobou se 
začínali na Ukrajině formovat kozáci, kte-
ří byli spíš bratrstvo než vojenské usku-
pení. Bojovali za nezávislost s Tatary, Os-
many, Polsko-Litevskou unii a neradi se 
nechali někým ovládat. Jejich heslem bylo 
„svoboda nebo smrt“. To byla doba, která 
formovala charakterové vlastnosti náro-
da. Jejich geny a touhu po svobodě mají 
Ukrajinci v sobě dodnes. Pro představu je 
pěkné vidět fi lm Taras Bulba. Z oněch dob 
se zachoval i dopis, ve kterém vůdce kozá-
ků Bogdan Chmelnický vyzdvihuje čestné 
jednání Švédů a varuje před podlým jed-
náním Rusů a stěžuje si, že neumí držet 
sepsané dohody. Dnes je to stejné, jako 
v 17.století a smlouva s Ruskem má cenu 
jen toho papíru.

Když Evropa žila renesancí v Moskvě 

vládl středověk ve té nejkrutější podobě. 
Samoděržavím vládl car I. Hrozný se svý-
mi opričníky (carova garda) nad životem 
a smrtí všeho. Jen pro představu. Měs-
to Novgorod nechal vyvraždit jen pro-
to, že část města sympatizovala s Poláky. 
Všechny muže, ženy i děti nechal naházet 
do ledové řeky Volochy. Tato a jiné carské 
krutovlády vtiskly pečeť tomuto národu. 
Od té doby nepoznali svobodu ani demo-
kracii, vždy za ně myslel nějaký car, a kus 
Ivana Hrozného mají v sobě dodnes (co ji-
ného to je, když slyším, že na ruském stát-
ním televizním kanále vyzývá moderátor 
k upalování a topení malých ukrajinských 
dětí – odporná svoloč).

Po říjnové revoluci v r. 1917 na chví-
li poznali svobodu, než je napadl Stalin 
a po dvouleté válce začal utahovat uzdu. 
Vzpurnému národu nasadil okovy v po-
době uměle vyvolaného hladomoru. Tři-
cet pět tisíc rodin sedláků deportoval na 
Sibiř a ti co hospodařili, museli všechny 
vyprodukované potraviny odevzdat pod 
pohrůžkou nejtvrdších trestů. Částečně 
je to zdokumentováno ve fi lmu Hlad po 
pravdě od reportérky Claymanové, která 
začátkem třicátých let pobývala na Ukra-
jině a měla možnost fi lmovat a dělat re-
portáže z té doby. Každý by ten fi lm měl 
vidět, aby věděl, co stvořilo nacionalis-
ty v podobě S. Bandery. Hrůza a zvěrstva 
byly na denním pořádku, častý byl i kani-

balismus a lidé hlady umírali kolem cest 
jako mouchy. Vzpomíná, že lidé prodáva-
li svoje děti za kus jídla nebo na otřesný 
zážitek, když viděla na smrt vyhladově-
lé děti jíst trávu. Tato speciální vojenská 
operace stála Ukrajinu asi 4 mil. mrt-
vých. Samí Rusové si stvořili Banderovce 
svým chováním, kteří později až fanaticky 
bojovali za nezávislost docházelo i k po-
gromům a cizincům nevěřili. Chtěli svo-
ji zemi zpět za každou cenu. Co se týká S. 
Bandery, ten strávil válku až do roku 44 
v koncentračním táboře Sachsenhausen 
a bojových akcí se nezúčastnil. 

Dodnes je na Ukrajině jen symbolem 
nezávislosti. A při posledních volbách do-
sáhla jediná „relativně fašistická“ strana 
Pravý sektor jen 0,7 procent hlasů. Skoro 
nic. Jen se hledal důvod napadeni v podo-
bě fašistů. Čas zahojil všechny rány, Po-
láci i Ukrajinci si odpustili, celá generace 
vyrostla ve svobodné zemi a zjeví se ší-
lenec v podobě Putina a hraje si na Pet-
ra Velikého. Myslí si, že má na Ukrajinu 
právo a že jsou jeden národ, ale jak mo-
hou být stejný národ, když se nad Ukra-
jince vždy povyšovali, že jsou něco víc. 
Jiná země, jiný jazyk, jiná mentalita. Tak-
že agent KGB, který zasvětil svůj život 
utlačováním svobody a ničením lidských 
životů zase lhal.

Pavel Matěj

Trocha historie

Vánoce v kostele sv. Floriána

24. 12. 2022 Štědrý den Půlnoční mše vánoční 22:00 h
25. 12. 2022 1. svátek vánoční Slavnost Narození Páně 10:00 h
26. 12. 2022 2. svátek vánoční Svátek Svaté rodiny 10:00 h
27. 12. 2022 Vánoční koncert  17:00 h

Případné aktualizace najdete na nástěnce u kostela.
Další informace o aktivitách farnosti naleznete 
na stránkách www.starabela.farnost.cz.

Martin Menšík
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Podzim se plynule proměnil v obdo-
bí zimní, i když mu to letos trvalo trochu 
déle. Ještě než se tak stalo, ve škole pro-
běhlo mnoho aktivit. Ještě v září byla vy-
hodnocena soutěž Prázdninový deník, 
která byla vyhlášena ještě v červnu. Ně-
kteří žáci si během prázdnin zaznamená-
vali své zážitky, prožitky, radosti i trápe-
ní do deníku. Opatřili jej svými kresbami, 
fotografi emi, nalepili do něj vstupenky, 
jízdenky a jiné pro ně zajímavé důkazy 
o prázdninových dobrodružstvích. Poro-
ta ocenila všechny, protože nebylo úplně 
možné vybrat nejlepší. Každý byl jedineč-
ný. 

V říjnu jsme se, tak jako každoročně, 
přihlásili do projektu Záložka do knihy 
spojuje školy vyhlašovaný Slovenskou pe-
dagogickou knižnicou v Bratislavě a Kni-
hovnou Jiřího Mahena v Brně – více viz 
další příspěvek (na další straně). 

24. a 25. října jsme ve škole slavili Ha-
lloween. V hodinách jsme si objasnili roz-
díl mezi anglosaským svátkem (původ-
ně keltským) Halloween a křesťanským 
svátkem Všech svatých – Dušičky, kte-
rý se slaví v naší zemi. Poté se již moh-
la rozběhnout soutěž o nejkrásnější vy-
dlabanou dýni. 25. 10. v podvečer jsme 
zorganizovali halloweenskou procházku 
strašidelným lesem.

V listopadu se ve škole konaly individu-
ální schůzky rodičů, žáků a učitelů o pro-
spěchu a chování za první čtvrtletí, tzv. 
tripartity R x U x Ž. Byl ukončen plavecký 
výcvik žáků 1. až 4. ročníku. Jezdili jsme 
na bazén do Brušperku. Z pátku 11. 11. na 
sobotu 12. 11. ve škole přespalo 12 dětí 3. 
a 4. ročníku. Nocovalo se s knihou. Paní 
vychovatelky připravily na večer velmi za-
jímavé aktivity. Podobné nocování čeká 
ještě žáky 1. a 2. ročníku v únoru příštího 

roku. Žáky 5. ročníku pak na konci školní-
ho roku. Celý listopad jsme pak ještě žili 
přípravami na vánoční jarmark. Všechny 
třídy i oddělení školní družiny pilně pra-
covaly na výrobcích, které pak dobrovol-
níci z řad žáků nabízeli zájemcům. A že 
jich letos bylo! K dětem se připojili i ně-
kteří rodiče (hlavně maminky) a zpestřili 
tak naši nabídku. Všem moc děkujeme za 
podporu, vstřícnost a spolupráci.

Od 25. listopadu pak ve škole probí-
há tradičně projekt Advent se společ-
ným rozsvěcováním adventních svíček 
vždy v pátek po velké přestávce. Každá 
třída vystoupí s krátkým programem na 
téma vánoční zvyky a tradice v regionu. 

8. 12. se sejdeme ve 
škole v odpoledních ho-
dinách u vánočního tvo-
ření s rodiči. Vyrábět se 
budou ozdoby na vá-
noční stromek, svícny, 
budou se zdobit perníč-
ky, které napekla paní 
školnice společně s paní 
vychovatelkou, budou 
se barvit odlitky. S ve-
dením dílen nám opět 
pomohou maminky 
současných i bývalých 
žáků školy. Jsme za to 
moc rádi.

Od září ve škole pracuje sociální peda-
gožka, která mimo jiné připravila ve spo-
lupráci s některými pedagogy školy od-
polední kavárny pro rodiče. První byla 
určena zájemcům z řad rodičů prvňáčků 
na téma „metoda výuky matematiky po-
dle prof. Hejného“, druhá proběhla v lis-
topadu ve spolupráci s metodičkou pre-
vence školy a Městskou policií Ostrava 
na téma „rizikové jevy v kyberprostoru“. 
Této se povinně zúčastnili i všichni peda-
gogičtí pracovníci školy.

Ve škole se stále něco děje. Aktivit, kte-
ré doplňují, zpestřují a uváženě navazu-
jí na vzdělávací proces je mnoho. Děku-
ji kolegyním za jejich tvůrčí a kreativní, 
zodpovědný přístup, nepedagogickým 
zaměstnancům za jejich důležitou a ne-
postradatelnou podporu, žákům a jejich 
rodičům za chuť a ochotu se podílet na 
tvorbě dobrého a bezpečného klimatu ve 
škole, rodičům dále za všechny sponzor-
ské dary, které škole věnovali na podpo-
ru vzdělávání.

A co si přát do nového roku? Nespou-
štějte své oči z hvězd na nebi a své nohy 
držte na zemi. Radostné prožití vánoč-
ních svátků, pevné zdraví a pohodu v roce 
2023.

Za kolektiv žáků a zaměstnanců
Eva Paličková

ředitelka školy

Ze života základní školy
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Stejně jako v předchozích letech jsme 
se i letos zapojili do česko – slovenského 
projektu „Záložka do knihy spojuje školy“. 
Projekt vyhlašuje Národný institut vzde-
lávania a Knihovna Jiřího Mahena v Brně 
k Mezinárodnímu měsíci školních kniho-
ven. 

Cílem projektu je navázání kontaktu 
mezi českými a slovenskými základními 
školami a podpora čtenářství prostřednic-
tvím výměny záložek do knih. Žáci z České 
republiky vytvoří záložku do knihy, na níž 
libovolnou technikou ztvární téma česko-
-slovenského projektu. Poté si záložky vy-
mění s žáky z přidělené partnerské školy ze 
Slovenské republiky. Výměnu záložek mo-
hou školy využít k navázání spolupráce, 
kontaktů nebo na poznávání jazyka, litera-
tury, historie, kultury, regionálních zvyků 
či života žáků ze Slovenské republiky. 

Doprovodným programem výroby zálo-
žek na naší škole jsou různé aktivity zamě-

řené na podporu kreativního čtenářství.  
Např. čtenářské dílny, pravidelné návště-
vy místní knihovny v rámci školní druži-
ny, besedy v knihovně, využívání školní 
knihovny apod. 

Letošní téma: „Můj literární příběh čeká 
na Tvé přečtení“ nás inspiroval k podpoře 
čtenářské gramotnosti žáků v oblasti tvůr-
čího psaní.  

V týdnu od 10. 10. do 14. 10. se všichni 
žáci naší školy zapojili do vymýšlení vlast-
ních příběhů, ke kterým poté vytvořili ilu-
straci na záložky, které si vymění s žáky 
z partnerské školy v Košicích. 

Prvňáčci dohromady vytvořili lepore-
lo k příběhu, který sami vymysleli o pa-
pírovém draku Robinovi a jeho dobro-
družstvích. Příběh navíc oživili písničkou. 
Druháci vymýšleli příběhy ve skupinkách. 
Ve své fantazii tak třeba přivedli k životu 
hrdinnou paní Martinku, která se utka-
la s ufony. Třetí ročník pracoval ve troji-

cích. Všichni měli společný začátek o prin-
cezně zavřené ve věži, ale pokračování již 
měl kaž dý úplně jiný a názorně tak ukáza-
li, že ne všechny příběhy musí končit stej-
ně a vždy je dobré si počkat, jak se dané 
vyprávění vyvine. Čtvrťáci a páťáci již 
pracovali všichni sami za sebe a vytvoři-
li tak spoustu originálních prací. Některé 
byly strašidelné, jiné vtipné, další kouzel-
né a některé naopak zcela reálné. Dočet-
li jsme se tak o nástrahách, které mohou 
číhat všude kolem, o princi ve vesmíru, 
o kouzelné kuchařce, jedovaté houbě a je-
jích problémech s mořskou nemocí a mno-
ho dalších.

V každé třídě žáci s vyučujícími vybra-
li příběhy, které je nejvíce zaujaly. V pátek 
14. 10. proběhlo ve škole autorské čtení, 
během kterého své výtvory představili au-
toři svým spolužákům z ostatních ročníků.

Zdeňka Langová
 a Šárka Slončíková

Projekt – Záložka do knihy spojuje školy

Těšíme se 

na Vánoce
Sníh a Vánoce, to je teď to, co se skloňu-

je ve všech pádech všude kolem nás. Váno-
ce jsou svátky, kdy si užíváme krásné chvíle 
s rodinou a sníh o Vánocích dokáže vytvořit 
jedinečnou atmosféru a u dětí vyvolat nad-
šení. 

U nás ve školce děti netrpělivě vyhlížejí 
první vločky a radost jim dělá i byť jen sebe-
menší zamrzlá louže nebo jinovatka na trávě. 
Čekání na Vánoce a první sníh si zatím krátí-
me výtvarnými, pracovními činnostmi a tvo-
řením výzdoby, které alespoň vzdáleně navo-
zují atmosféru typickou pro toto období.

Letos jsme poprvé oslovili rodiče ke spon-
zorství na pořízení Polikarpovy stavebnice. 
Stavebnice má využití při hrách, pohybových 
i vzdělávacích činnostech, ale patří mezi ná-
kladnější vybavení, na které v současné době 
nemáme prostředky. Našla se řada rodičů, 
rodinných příslušníků i obyvatel obce, kteří 
byli ochotni podpořit náš záměr. Chtěla bych 
jim touto cestou poděkovat za jejich čas a fi -
nanční částky, díky kterým budeme moci dě-
tem obohatit pobyt v mateřské škole. 

Zároveň bych ráda jménem zaměstnan-
ců mateřské školy, popřála všem vám klid-
né a pokojné Vánoce a mnoho zdraví a elánu 
v nadcházejícím roce 2023.

Danuše Karasová, zástupkyně ředitelky  školy 
pro předškolní vzdělávání

Manželé Emil a Dana Zátopkovi by 19. 9. 2022 oslavili 100 let 
od svého narození. 

Při této příležitosti se rozhodlo Sportovní gymnázium Dany a Emila Zátop-
kových, Ostrava, p. o. uspořádat soutěž v atletických disciplínách, díky kterým 
se tyto dvě ikony československé atletiky proslavily po celém světě.

Atletický dvojboj Dany a Emila se skládal z vytrvalostního běhu na 600 m, 
hodu raketkou (imitace hodu oštěpem) a byl určen pro žáky 5. tříd ve škol-
ním roce 2022/2023. Celé dopoledne bylo doplněno o ukázky vybraných spor-
tů (sportovní, moderní gymnastiky, juda) s možností si i některé vyzkoušet.

Akce se konala dne 2. 11. 2022 v Atletické hale – Vítkovice Aréna od 8 do 13 
hodin, které se zúčastnilo pět základních škol (Volgogradská, Dvorského, Chr-
jukinova, Kosmonautů 15, Proskovice).

V každé kategorii proběhlo v závěru programu slavnostní vyhlášení a byly 
předány věcné ceny. Všichni účastníci akce obdrželi pamětní medaili. 

Umístění v soutěži družstev (třídy dané školy):
3. místo:  ZŠ Ostrava-Proskovice
2. místo:  ZŠ Kosmonautů 15
1. místo:  ZŠ Dvorského 

Umístění v soutěži jednotlivců dívek: 
2. místo získala Viktorie Honusová z naší školy

Umístění v soutěži jednotlivců chlapců: 
3. místo získal Vít Žižka z naší školy

Vítězům srdečně blahopřejeme. 
Jana Švardalová

třídní učitelka 5. ročníku

Atletický dvojboj Dany 

a Emila Zátopkových
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Počasí na začátku školního roku k nám 
nebylo příznivé, a proto jsme čas trávi-
li v tělocvičně. Hráli jsme zábavné hry. 
Skákali přes švihadlo, šplhali po tyči, hrá-
li vybíjenou, fotbal a jiné aktivity. I přes 
nepřízeň počasí jsme strávili příjemné od-
poledne v záchranné stanici v Bartošovi-
cích. Zjistili jsme,  jak stanice funguje. Jací 
živočichové žijí v našem okolí a prohléd-
li si zachráněné  ptactvo ve stanici. Říjen 

se zbarvil do krásných podzimních barev 
a čas jsme trávili na procházkách do lesa, 
na cyklostezce i na místní hřiště.  V lese 
jsme tvořili domečky pro skřítky, v listí si 
vyšlapali cestičky a sbírali suché listy, plo-
dy na další tvoření. Na konci října jsme pro 
děti připravili Halloweenský průvod. V lis-
topadu jsme začali stříhat papírové vločky 
na zimní výzdobu. Tvořili výrobky na jar-
mark a chodili na procházky. V prosinci 

bude pro žáky a rodiče připravená vánoč-
ní tvořivá dílna a s dětmi si vyrobíme oz-
doby na stromeček, malý Betlém, budeme 
zpívat koledy a užívat si předvánoční čas.

I tento školní rok jsme nezapomně-
li navštěvovat místní knihovnu, kde jsme 
s paní knihovnicí luštili kvízy, tvořili papí-
rovou vlaštovku, podzimní svícen.

Za vychovatele ŠD  
Gabriela Makarová

Školní družina

Fotoreportáž ze školy

Návštěva primátora Ostravy ve škole 1. 9. 2022. Rozsvícení 1. adventní svíčky.

Vánoční zvyky rozsvícení 1. adventní svíčky, vystoupení 1. r. Vystpupení žáků 1.-3.ročníku na jarmarku.
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Dne 1. 10. 2022 se uskutečnila pod patronací T.J. Sokol 
Proskovice vzpomínková cyklojízda (1942-2022) jako pietní 
akce k 80. výročí gilotinování krajského velení Obrany ná-
roda 24. září 1942 včetně našich Sokolů a občanů Proskovic 
Matěje a Koutného. I když počasí předchozích dnů cyklový-

letům nepřálo, v sobotu byly povětrnostní podmínky přija-
telné. Cyklojízdy se nakonec zúčastnili 4 cyklisté z TJ Sokol 
Proskovice a 3 cyklisté z TJ Sokol Výškovice. Vyjížděli jsme 
z Proskovic a postupně jsme navštívili památníky osvoboze-
ní v Proskovicích, po cyklotrase dále památník ve Výškovi-
cích, přes Bělský les památník ve Staré Bělé Na Zámčiskách, 
poté památník v Nové Bělé, památník v Krmelině, před za-
stávkou u památníku v Brušperku jsme si  udělali malé po-
sezení s občerstvením v hospůdce na brušperské přehradě, 
následovala cesta  po cyklotrase kolem Ondřejnice k památ-
níku ve Staré Vsi n.O. a posledním navštíveným památní-
kem byl památník v Košatce. U  jednotlivých památníků,  na 
kterých byla jména obranářů a Sokolů vězněných a umuče-
ných, jsme pořizovali nezbytnou fotodokumentaci pro so-
kolskou kroniku. Poté následoval návrat do Proskovic, kde 
jsme si při loučení řekli, že příští rok bychom akci rádi zopa-
kovali a snad by mohla vzniknout nová tradice.

Cyklojízdám zdar.
Martin Kunz

Vzpomínková cyklojízda

V divadelní sezóně (podzim 2022 až jaro 2023) se opro-
ti té minulé nic nemění. Pokračujeme s komedií anglických 
autorů (mj. Ray Cooney) s našim vlastním překladem a s ná-
zvem „Manželka po čtyřicítce“. Hru jsme již hráli pět krát 
a vždy s velkým úspěchem u diváků. A není divu. Jedná se 
totiž o prostředí normální středostavovské britské rodiny 
a také témata jsou všem blízké – manželská krize, mezisou-
sedské vztahy, generační problémy a také sex, který zde hra-
je naprosto zásadní roli.

V Proskovicích se zatím plnohodnotné představení nehrá-
lo, takže počítáme s tím, že v obvyklou dobu – tedy o po-
slední předvánoční sobotě, tedy 17. 12., zahrajeme tradiční 
předvánoční vystoupení i s následným občerstvením a zá-
bavou. Pro ty, komu by tento termín nevyhovoval, budeme 
opakovat další reprízu hned po Novém roce, tedy v sobo-
tu 7. 1. 2023. I zde bude možno počítat s občerstvením a s 
posezením po představení. Obě představení budou začínat 
v 19.00. v proskovické sokolovně na Světlovské ulici.

V hlavních rolích excelují Renáta Skupníkova a Daniel 
Skřipčák. V dalších rolích se představí Jana Mischingerová, 
Radek Czempiel, Mirek Vašíček a Filip Rada, který nahradil 
Barunku Vašíčkovou. Ta je již zcela vytížená přípravou na 
profesionální práci na pražské DAMU.

Pro zajímavost mohu uvést i další známý termín – v pátek 
3. 3. 2023 budeme hrát v nově postaveném kulturním domě 
v nedaleké Hrabové.

Další informace a novinky bude možné sledovat na strán-
kách souboru www.1jds.cz anebo na stránkách TJ Sokol 
Proskovice.

K. Franczyk

První Jarkovská 

divadelní společnost

 Realizace opravy střechy sokolovny byla přeložena na prv-
ní polovinu kalendářního roku 2023. Pro připomenutí (in-
formace byla otištěna v červnovém vydání Floriána) na opra-
vu střechy sokolovny jsme získali dotaci ve výši 800.000 Kč 
od Statutárního města Ostravy a od dárců 261.000 Kč. Vel-
ké poděkování všem osobám, fi rmám, subjektům a dárcům,  
kteří podporují naší jednotu materiálně, fi nančně nebo ji-
nou formou.

Příjemné, pohodové prožití Vánočních svátku a v novém 
roce pevné zdraví, sportovní nadšení, vzájemnou soudrž-
nost a toleranci přeje výbor T. J. Sokol Ostrava-Proskovice.

Kateřina Rusková, sestra jednatelka

„Přeskoč, přelez, ale nepodlez!“ 
Miroslav Tyrš, zakladatel ČOS

Poděkování

Aktivity T.J. Sokol Ostrava-Proskovice

 Podrobnější informace a aktuality najdete na www.sokol-proskovice.cz
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V pondělí 28. 11. 2022 navštívila 
cvičení předškoláčků vzácná návště-
va. Jelikož Mikuláš onemocněl, ob-
jevil se s nadílkou zimní skřítek. Děti 
byly mimořádně hodné, protože si 
přece jen nebyly jisté, jestli se nějaký 
ten čertík neobjeví. Balíček si oprav-
du zasloužily. Každý se moc snažil, 
někdo zazpíval písníčku, recitoval 
básničku, a dokonce se objevila i jed-
na modlitbička. Děti svorně slíbily, že 
budou jíst mrkev i brokolici, uklízet si 
pokojíčky, poslouchat maminky i ta-
tínky a ve Cvičení se zvířátky vzorně 
cvičit. Takže, milí rodiče, pokud čtete 
tyto řádky, měli byste mít doma, ale-
spoň v prosinci, ty nejhodnější děti 

Pohodově prožitý adventní čas 
a kouzelné Vánoce přeje 

Lenka s Jiřinkou

Cvičení se zvířátky – Mikulášská nadílka
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Také v tomto roce jsme si 28. října připomněli 104. výročí 
vzniku Československé republiky již potřetí Sokolským během 
republiky. Sokol Proskovice se jako jediná jednota v Ostra-
vě připojil k více než padesáti jednotám napříč naší repub-
likou. Letos se zúčastnilo rekordních 6 868 běžců a běžkyň, 
z toho 2 694 dětí. Heslo tohoto ročníku: ,,Jedinec nic, celek 
vše!‘‘ bylo dodrženo a již 4. ročník obnovené sokolské tradi-
ce si užily tisíce běžců po celé republice i na osmi místech za 
hranicemi. Této masové akci letos nahrálo i příjemné podzim-
ní počasí.

A jak to vypadalo v Proskovicích? Podobně jako v minulém 
ročníku. Běh hlavního závodu byl odstartován ve 14.hodin 
před sokolovnou a 59 natěšených závodníků vyběhlo na trasu 

dlouhou 4km v terénu kolem Proskovic. Do cíle dorazili všich-
ni, někteří na pokraji sil, ale nevzdali.

O hodinu dříve vyběhlo na trať dlouhou necelý 1km 15 dětí, 
které  proběhly cílem v rozmezí 4-6 minut. V cíli dostali všich-
ni závodníci krásné účastnické medaile. Na závěr nechybělo 
ani vyhlášení vítězů všech kategorií, odměny nejlepším a ra-
dost organizátorů, že se vše zvládlo v pohodě.

Také závodníci byli spokojeni a my věříme, že se příští rok 
28. října sejdeme v ještě větším počtu, protože Sokolský běh 
republiky v Proskovicích se určitě stane tradicí.

Za výbor TJ Sokol Proskovice
Eva Petrůjová

Sokolský běh republiky v Proskovicích už potřetí!
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Pátek

Stolní tenis

Stolní tenis

Sokolovna

Tenisový kurt

Zdravotní cvičení - ženy Blanka H.

Zdravotní cvičení - ženy Jana F.

Cvičíme se zvířátky - Lenka J. 1. jsdCvičení žákyň - Verča D.

Volejbal

Tenis - muži
Tenis - ženy

Tenis - muži

Cvičení žáků - Dominik S. Pilates ženy - Hanka A. 1. jsd

Tělocvična v ZŠ Proskovice

Rozvrh aktivit T. J. Sokol Ostrava-Proskovice

V sobotu 12. listopadu jsme se s dětmi vydali od hasičárny do 
Polanky na vlak. Vlak jsme nestihli, takže se z výletu stala dobro-
družná výprava. Z Polanky nás nakonec odvezl hodný pan řidič au-
tobusu rovnou na nádraží do Svinova. Odtud jsme se konečně do-
stali vlakem na nádraží Střed a do světa techniky jsme pak došli po 
svých. Ve světě techniky jsme si vyzkoušeli spoustu různých poku-
sů, zhlédli jsme 3D kino a hořící divadlo. 

Po návratu do sokolovny nás čekal báječný buřtguláš od Zděndy 
a překvapení v podobě Mikuláše, Čerta a Anděla. Děti po předne-
sení básniček dostali dárečky a celý perný den jsme zakončili buja-
rou diskotékou. 

Všichni už se těšíme na jaro, až zase někam vyrazíme.
Markéta Adámková

Výlet do světa techniky a Mikuláš
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Proskovickýcký

Florián

Předmětem projektu je rekonstrukce a přístavba prostor bu-
dovy MŠ Proskovice pro účely vzdělávání žáků ZŠ Proskovice. 
Jedná se o stavební úpravy prostor v 1. PP včetně nákupu vyba-
vení. Prostory budou sloužit jako nová učebna pro obory, kte-
ré dosud nelze v ZŠ Proskovice vhodným způsobem realizovat 
a podporovat. Nová učebna bude sloužit dětem základní školy 
pro výuku polytechnické výchovy, přírodovědná pozorování, ru-
kodělnou práci a pro zájmovou činnost téhož charakteru. 

Investor (městský obvod Proskovice) doufá a očekává, že se 
podaří v některých žácích probudit zájem o oblasti, kterými se 
bude v učebnách realizovat a naplňovat vzdělávací program, 
a kteří svým zájmem a budoucími aktivitami snad pozitivně po-
mohou rozvoji naší společnosti. Jedná se o oblasti klíčových 
kompetencí přírodních věd, technických a řemeslných a rovněž 
digitálních technologií.

Realizace výukového programu v nové odborné učebně po-
může dětem lépe chápat svět kolem sebe a připravit je na bu-

doucnost, ukázat jim jiné hodnoty, jiné možnosti, naučit je věci 
analyzovat z jiných úhlů pohledu.

Klíčovým přínosem předloženého projektu bude zlepšení ma-
teriálně-technických podmínek výuky pro žáky a následně vyšší 
připravenost, fl exibilita a všeobecný přehled žáků pro navazují 
studium souvisejících klíčových oborů a posílení vztahu k těm-
to oborům. 

Cílem je rovněž zvýšení kvality vzdělávání ve vazbě na budou-
cí uplatnění na trhu práce a potřeby sladění nabídky a poptávky 
na regionálním trhu práce.

Multifunkční učebna má kapacitu 15 dětí.

Multifunkční učebna pro přírodní vědy 

a technické řemeslné obory pro ZŠ Proskovice 

Registrační číslo projektu CZ.06.2.67/0.0/0.0/16_063/0003986

Tento projekt je spolufi nancován Evropskou unií – 
Evropským fondem pro regionální rozvoj v rámci 
Integrovaného regionálního operačního programu.

Před rekonstrukcí

Po rekonstrukci
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